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Steatocranus masalamasoso, a new species of lionhead 
cichlid from the Léfini River basin, Congo basin, Africa 

(Teleostei: Cichlidae)

Armel Ibala Zamba*, Juliane D. Weiss**, Victor Mamonekene*, 
Ulrich K. Schliewen** and Emmanuel J. W. M. N. Vreven***

Steatocranus masalamasoso, a new species of small rheophilic cichlid species, is described from the Masala Ma Soso 
Rapids on the Léfini River, Central Congo basin. It is distinguished from its congeners by the number of circum-
peduncular scales (18-20 vs. 12-16). The construction of a hydroelectric dam on the Léfini River, located at about 
3 km upstream of the type locality of S. masalamasoso and operational since 2009, resulted in the inundation of 
the Masala Ma Soso Rapids. Recent efforts to collect S. masalamasoso failed, suggesting that adverse downstream 
effects of the dam on the original habitat, may have led to the demise of the species.

Steatocranus masalamasoso, une nouvelle espèce rhéophile de Cichlidae de petite taille, est décrite des rapides Masala 
Ma Soso sur la rivière Léfini, cours moyen du bassin du Congo. L’espèce se distingue de ses congénères par le 
nombre d’écailles autour du pédoncule caudal (18-20 vs. 12-16). La construction d’un barrage hydroélectrique 
sur la rivière Léfini, à environ 3 km en amont de la localité type de S. masalamasoso, et sa mise en fonction en 2009, 
a entrainé l’inondation des rapides Masala Ma Soso. Les efforts récents visant à récolter S. masalamasoso par la 
suite se sont révélés infructueux, ce qui laisse présager que les effets négatifs sur l’habitat d’origine, en aval du 
barrage, pourraient avoir conduit à la disparition de l’espèce.

Introduction

Steatocranus Boulenger, 1899 is a genus of small-
sized rheophilic cichlids endemic to the Lower 
and Central Congo basin including its northern 
and southern tributaries (Schliewen, 2006, 2008). 

Steatocranus comprises eight valid species: Steato­
cranus bleheri Meyer, 1993; S. casuarius Poll, 1939; 
S. gibbiceps Boulenger, 1899; S. glaber Roberts & 
Stewart, 1976; S. mpozoensis Roberts & Stewart, 
1976; S. rouxi (Pellegrin, 1928); S. tinanti (Poll, 
1939) and S. ubanguiensis Roberts & Stewart, 1976. 
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